

## الجمعية العامة الـ 139 للاتحاد البرلماني الدولي

والاجتماعات ذات الصلة

جنيف، سويسرا

14-18 تشرين الأول/أكتوبر 2018

### فعالية جانبية حول

التشريعات المتعلقة بالغذاء والتغذية: الدروس المستفادة

والتحديات والفرص المتاحة للعمل البرلماني

الثلاثاء، 16 تشرين الأول/أكتوبر 2018، الساعة 1 – 2:30 بعد الظهر

القاعة 18، الطابق الأرضي -1، مركز جنيف الدولي للمؤتمرات

يشارك في تنظيمه الاتحاد البرلماني الدولي، ومنظمة الصحة العالمية، شراكة صحة الأم، الوليد والطفل

(PMNCH)، منظمة الأغذية والزراعة (FAO) وحركة تحسين مستوى التغذية (SUN)

### مذكرة مفاهيم

يُعدُّ سوء التغذية والنظام الغذائي غير الصحي من العوامل الرئيسية التي تؤدي إلى الوفاة والعجز في جميع أنحاء العالم. كل بلد يواجه تحدياً نتيجة سوء التغذية. يؤثر سوء التغذية على واحد من كل ثلاثة أشخاص في العالم. في عام 2017، كان هناك حوالي من 38 مليون طفل دون سن الخامسة يعانون من زيادة الوزن أو السمنة المفرطة، في الوقت نفسه كان هناك 151 مليون طفل يعانون من سوء التغذية المزمن (توقف النمو) و 51 مليون شخص يعانون من سوء التغذية الحاد. كما يشكل سوء التغذية بجميع أشكاله خطراً على صحة المراهقين، ولا سيما الفتيات. إن انتشار النحافة المعتدلة / الحادة بين الفتيات في البلدان المنخفضة والمتوسطة الدخل، وفقر الدم بسبب نقص الحديد والوزن الزائد والسمنة، فضلاً عن زيادة خطر الأمراض غير المعدية المرتبطة بالنظام الغذائي التي تؤثر على هذه الفئة العمرية.

إن التغذية هي صانع ومؤشر للتنمية المستدامة والخطوة التي يمكن أن تساعد في تحقيق العديد من أهداف التنمية المستدامة، إن لم يكن كلها. كل دولار واحد يستثمر في التغذية ينتج 16 دولاراً في الفوائد على مستوى الصحة

والإنتاجية. سيكون ضمان وصول الجميع إلى خدمات التغذية الأساسية أمراً أساسياً لتحقيق الهدف الاستراتيجي 3.8 بشأن التغطية الصحية الشاملة (UHC). ومن أجل تحقيق طموح شامل هو القضاء على الجوع وسوء التغذية في نهاية المطاف بجميع أشكاله، فإنه من الضروري أيضاً التركيز على النظم الغذائية المستدامة والصحية.

إن البرلمانين والبرلمانات هي مؤسسات حيوية في جعل طموحات أهداف التنمية المستدامة حقيقة واقعة. من خلال تبني وتطبيق التشريعات ذات الصلة بالتغذية وضمن تخصيص موازنة كافية، يمكنها حماية الصحة العامة وضمان أن تصبح التغذية أولوية سياسية وتعزيز حقوق الإنسان.

في عام 2014، المؤتمر الدولي الثاني المعني بالتغذية (ICN2) للبرلمانيين دعا البرلمانين إلى "تطوير التشريعات والإشراف على اللوائح لإنشاء بيئات تعزز الصحة وتشجيع الخيارات الصحية للجميع". سيعتمد هذا الحدث الجانبي على نتائج المؤتمر الدولي (ICN2) ويناقش الدور المحوري للبرلمانيين في معالجة سوء التغذية بجميع أشكاله من خلال التدابير التشريعية. ويهدف إلى تعزيز المشاركة والتعلم بين أعضاء البرلمان من خلال عرض أمثلة ناجحة حول كيف ساعدت التشريعات والسياسات التغذوية في تحسين التغذية في سياقات وطنية متنوعة. كما أنه سيسجع الالتزام السياسي والاستثمارات المحلية للتصدي لسوء التغذية بجميع أشكاله، مع التركيز بشكل خاص على الإجراءات التشريعية.

#### ستتناول الجلسة الأسئلة التالية:

- ما هي المناطق الأكثر احتياجاً للإجراءات التشريعية وأين يمكن أن يكون لها التأثير الأكبر (أفضل الطرق)؟
- كيف يمكن للبرلمانيين أن يتعلموا من بعضهم بعضاً وأن يتشاركوا حول أنظمة التغذية والإجراءات التشريعية المحددة؟
- كيف يمكن للمراهقين والشباب دعم البرلمانين والعكس بالعكس؟



Inter-Parliamentary Union  
For democracy. For everyone.

# 139<sup>th</sup> IPU ASSEMBLY AND RELATED MEETINGS

Geneva, 14 – 18.10.2018

## Side event

### *Legislating on food and nutrition: Lessons learned, challenges and opportunities for parliamentary action*

*Tuesday, 16 October 2018, 1 – 2.30 p.m.  
Room 18, Floor -1, CICC*

Co-organized by IPU, WHO, PMNCH, FAO and the SUN Movement

#### **Concept note**

Poor nutrition and unhealthy diet are the leading risk factors for death and disability worldwide. Every country has a malnutrition challenge. Malnutrition affects one in three people in the world. In 2017, approximately 38 million children under five years were overweight or obese, while concurrently 151 million were chronically malnourished (stunted) and 51 million acutely malnourished. Malnutrition in all its forms is also a threat to the health of adolescents, especially girls. Prevalence of moderate/severe thinness among adolescent girls across low- and middle-income countries, iron deficiency anaemia and excess weight and obesity, as well as the increased risk of diet-related non-communicable diseases (NCDs) are affecting this age group.

Nutrition is a maker and marker of sustainable development and the lynchpin that can help drive achievement of many if not all of the SDGs. Every \$1 invested in nutrition yields \$16 in benefits across health and productivity. Ensuring universal access to essential nutrition services will be fundamental for achieving SDG target 3.8 on Universal Health Coverage (UHC). To comprehensively achieve the ambition of zero hunger and end malnutrition in all its forms, a focus on sustainable and healthy food systems is also crucial.

Parliamentarians and parliaments as institutions are critical in making the SDG ambitions a reality. By adopting and enforcing nutrition-relevant legislation and ensuring that adequate budget is allocated, they can protect public health, ensure nutrition becomes a political priority, and promote human rights.

In 2014, the Second International Conference on Nutrition (ICN2) meeting of parliamentarians called on parliaments to "develop legislation and oversee regulations to create health-promoting environments and encourage healthy choices for all". This side-event will build on the ICN2 outcomes and discuss the pivotal role of parliamentarians in addressing malnutrition in all its forms through legislative measures. It aims at fostering sharing and learning amongst MPs by showcasing successful examples on how nutrition legislation and policies helped advance nutrition in diverse national contexts. It will also encourage political commitment and domestic investments for tackling malnutrition in all its forms with a specific focus on legislative actions.

The session will address the following questions:

- What are the areas most in need of legislative action and where can it have the greatest impact (best buys)?
- How can parliamentarians learn from each other and have an exchange on specific nutrition regulations and legislative actions?
- How can adolescents and youth support parliamentarians and vice-versa?

#IPU139